

COP25 derailed as polluters prioritized over people and planet **Climate Action Network Canada members and allies respond to COP25 outcome**

[Madrid, Spain] (December 15, 2019) - Statement from *Catherine Abreu, Executive Director of Climate Action Network Canada* upon the completion of UN climate negotiations (COP25) in Madrid.

“You know something is broken when those demanding climate justice are pushed outside of the climate conference - as hundreds were this week - and those delaying climate action are allowed to stay inside.

These negotiations were supposed to deliver a clear, resounding call for more ambitious emissions targets and financing for climate vulnerable countries already experiencing the devastating impacts of the climate crisis. Negotiators were supposed to deliver strong rules for carbon markets that would uphold the environmental integrity of the Paris Agreement and safeguard human rights and the rights of Indigenous Peoples.

Instead, big polluters and the countries most historically responsible for the climate crisis have been able to ruthlessly advance the fossil fuel industry’s profit agenda over our collective futures - while those calling for justice have been sidelined and physically removed.

On every issue of significance, COP25 has delivered a mediocre or non -outcome that betrays the millions of people around the world calling for real climate action. While Canadian negotiators were largely constructive on the ground, Canada has a lot of work to do at home to address the gap between its climate goals and its ongoing commitment to expand the fossil fuel industry, which got a lot of international attention here in Madrid. Minister Wilkinson must increase Canada’s climate finance contributions and deliver on his government’s election promise to bring a new, more ambitious Paris pledge to COP26 in 2020.”

Contact: catherineabreu@climateactionnetwork.ca | Skype: *abreucatherine*

Members and allies of Climate Action Network Canada made the following statements at the conclusion of COP25:

Eriel Deranger, Executive Director of Indigenous Climate Action

“It has become unmistakably clear that the UNFCCC and government parties are not interested in upholding the rights of Indigenous Peoples yet continue to rely on our knowledge systems that have safeguarded the world’s biodiversity. Colonization and capitalism are at the root of this climate emergency, and global leaders have shown they will continue to prioritize corporate interests over human rights and the rights of Indigenous Peoples. The COP25 has resulted in a push for market-based solutions that only further entrench neocolonial structures that do nothing to get us closer to climate stabilization while further putting Indigenous peoples at risk.

As someone from a tar sands extraction region of Canada, a country with existing laws and regulations that are supposed to uphold Indigenous rights, I have witnessed the continued destruction of my peoples’ lands and territories for corporate profits. It’s clear that Indigenous Peoples need to be empowered to have direct control over our lands and territories and be fully supported to participate as equals within the UNFCCC processes or we are doomed to continue these patterns of profits over people built around colonial capitalist ideals. Only through a system that reflects and values the worldviews of our diverse Indigenous communities will our natural systems be able to flourish again.”

Contact: eriel@indigenousclimateaction.com | +1 780-777-5104

Deputy Grand Chief Jordan Peterson of the Gwich'in Tribal Council and Chief Dana Tizya-Tramm of the Vuntut Gwitchin First Nation

“The truth and integrity from the land and the people will shake the foundations of corporate structures and international negotiations. It’s been made clear that there is no room for ethics in these international negotiations. The people need to carry the work that negotiators can’t. Guided by the Ni’inlii declaration we will continue to inform, educate and equip young Indigenous people to be leaders in climate action.”

Denis Bolduc, secretary general of the FTQ (Quebec Federation of Workers)

“We see once again the lack of ambition of States to respond to the climate emergency. The Quebec Federation of Workers (FTQ) demands that the voices of billions of people be heard. We cannot solve this climate crisis by transforming it into a social crisis. We demand a robust framework in which the Just Transition can take place. Workers and their communities must be at the heart of the solutions. Only a social dialogue where everyone has an equal voice will allow us to get out of this crisis. Although the states failed to answer the call, the FTQ joins all the groups of civil society to implement a real energy transition. What we want is a Just Transition and there will be no Just Transition without the workers.”

Dominique Souris, Executive Director, Youth Climate Lab

“COP25 made clear that the UN climate process - older than most of us at YCL - is not fit for purpose as it stands if it cannot galvanize the ambition needed to safeguard the futures of young people and generations to come. We won’t accept failure as an option. The young people of the world, especially Indigenous youth and others on the frontlines, are demonstrating what real ambition and action looks like. We demand leaders around the world follow suit.”

Contact: dominique@youthclimatelab.org

Dale Marshall, National Climate Program Manager, Environmental Defence Canada

“It wasn’t just that the COP25 outcome was a disaster. It was also demoralizing and enraging to see countries erase human rights and the rights of Indigenous Peoples, not only in the text but in reality, and erode the environmental integrity of the Paris Agreement. It will be up to people in Canada and around the world to continue to mobilize and push governments to take real climate action.”

Contact: dmarshall@environmentaldefence.ca | 1-613-868-9917

Ian Bruce, Science and Policy Director, David Suzuki Foundation

“We are seeing the impacts of climate change but what we are not seeing is the global political leadership needed to tackle this crisis in a meaningful way. World leaders at the UN Climate Summit here in Madrid simply proved they are falling further behind citizens, who are calling for urgent action to address this crisis. Although the UN Climate Summit failed to deliver substantial outcomes, it is clear that we are making progress in our homes, in our communities, and by making climate action the top priority in the recent federal election. Governments and provinces that don’t act decisively in the coming year will deprive younger generations of their right to a safe future.”

Contact: ibruce@davidsuzuki.org | 1-604-306-5095

Caroline Brouillette, Senior Researcher, Climate Change Policy, Équiterre

“We are nearing a tipping point. Citizen mobilization has become so strong that invested fossil fuel interests are getting worried and pushing back. They may have been able to slow down the progress here at COP, but the energy transition is inevitable. We all have to keep up the pressure at home.”

Contact: cbrouillette@equiterre.org | 1-438-881-0746

Catherine Gauthier, Executive Director, on behalf ENvironnement JEUnesse's delegation

"Our future is literally at stake. We don't have any other choice than trying through all possible means, in courts - with a climate class action against Canada - on the streets, in local initiatives or through the elaboration of national plans - such as the Quebec climate change plan. On a 1.5°C warmer planet, impacts are frightening. We need to act now, in respect of Indigenous rights and human rights, younger generations and those to come."

Contact: catherine.cgauthier@gmail.com | 1 514 377 4114

Julee Sanderson, 1st National Vice-President, Canadian Union of Postal Workers

"It is clear the path forward for Parties is uncertain. Stuck in the past and unwilling to act on ambitions, governments that have aligned themselves with industry and capital have shown once again how simple it is to sidestep responsibility. In the face of all humanity and on a global stage it appears marching orders have come from the petroleum industry lobbyists rather than the millions watching from around the globe. Governments have managed to commit only to finite growth and colonialism models. It is evident the message of civil society, its workers, its youth, its scientists, human rights groups, and Indigenous land, water, and air protectors have been inconvenient afterthoughts. Civil society must redouble its efforts on the front lines. There can be no ambition without human rights and a sustainable just transition for everyone."

Contact: jsanderson@cupw-sttp.org

Shaughn McArthur, Policy and Influence Lead, CARE Canada

"It is a travesty of global politics that a small group of climate laggards continues to undermine global efforts to confront the climate crisis, even as it fuels social unrest, rising hunger, runaway migration, and conflicts that know no end. The world's poorest people – especially women and girls – are bearing the brunt of the climate crisis, though they did the least to cause it. Although many of the solutions are available and eminently affordable, COP25 once again failed to mobilize the quantity and quality of support needed to put those solutions into action."

Contact: shaughn.mcarthur@care.ca | 1-613-286-0821

Sophia Yang, Global Policies & Development Coordinator, BC Council for International Cooperation

"The slogan for COP25 was "Time for action", which was ironic because so much time was wasted on ineffective negotiations in Madrid. We don't have any time to lose, we can't afford to. Young Canadians are feeling the urgency more than ever. We are calling on our governments to listen to our recommendations when we show up at the table. It's now more important than ever to centre climate justice and uphold Indigenous sovereignty if we're truly committed to being climate leaders."

Contact: sophiaayang@gmail.com

Isabelle Turcotte, Federal policy director, Pembina Institute

"Parties have failed to deliver at this year's UN climate change conference, including on landing strong rules to make sure the global use of emissions trading results in real emissions reductions and upholds human and Indigenous rights. It is crucial that Canada develop a robust national strategy to align our use of markets with these principles and with our commitments to raise climate ambition, here and abroad. This strategy must acknowledge the inherent danger of substituting one fossil fuel with another. To limit warming to 1.5 degree Celsius, Canada has to dial up ambition — every decision we make must align with this goal."

Contact: isabellet@pembina.org | +34 651 956 794 | +34 651 956 794

Tzeporah Berman, International Program Director, Stand.Earth

“The stakes couldn’t be higher. Millions are being displaced, thousands have died in heat waves, fires and floods already. Every day and every ton of carbon matters. The lack of ambition in Madrid will cost lives. It’s time to start listening to the people not the polluters.”

Contact: tzeporah@stand.earth

- 30 -

As Canada’s primary network of organizations working on climate change and energy issues, CAN-Rac is a coalition of 120 organizations operating from coast to coast to coast. Our membership brings environmental groups together with trade unions, First Nations, social justice, development, health and youth organizations, faith groups and local, grassroots initiatives.

**À défaut d'ambition à la hauteur de la crise climatique à la COP25,
la société civile québécoise se mobilise**

Madrid, le 14 décembre 2019 — Alors que la dernière année a connu les plus grandes mobilisations pour le climat dans le monde, avec l'une des plus importantes tenues au Québec, la société civile et la jeunesse québécoises à la 25e Conférence des parties (ou COP25) ont représenté les voix exprimées dans la rue pour exiger des actions sur la crise climatique.

Les peuples autochtones, la société civile, les jeunes, les syndicats et les États fédérés ont pris une place importante pendant la COP25 pour aider à faire avancer les dialogues dans un contexte où les Parties restaient campées dans leurs positions de défense du statu quo.

« Cette COP a laissé tomber les populations. Ces négociations climatiques devaient mener à des engagements renouvelés, à des cibles plus ambitieuses et à un financement pour les pays les plus vulnérables qui vivent déjà les conséquences de la crise climatique. Les négociateur·trice·s devaient proposer des règles robustes sur les marchés du carbone pour assurer la mise en oeuvre de l'Accord de Paris en respect des droits humains et des droits des peuples autochtones.

Mais il·elle·s ont échoué. Sur tous les aspects importants, les négociations ont failli à leurs obligations envers des millions de personnes partout dans le monde qui exigeaient une réelle justice climatique. À cette COP, les plus grands pollueurs et les pays avec la plus grande responsabilité historique ont pu mettre de l'avant leurs agendas politiques individuels au lieu de protéger notre avenir collectif – tandis que ceux·celles qui demandaient une plus grande justice ont été ignoré·e·s et physiquement écarté·e·s des négociations. »

— Cat Abreu, Directrice générale, Réseau action climat Canada

Les droits humains et les droits des peuples autochtones ont été au coeur des demandes répétées de la société civile, ainsi qu'un cadre pour assurer une transition juste pour les travailleur·euse·s affecté·e·s par la décarbonisation de nos sociétés. La société civile s'est battue jusqu'aux dernières heures des négociations afin que ces éléments soient inclus dans la mise en oeuvre de l'Accord de Paris, et nous sommes accablé·e·s qu'ils n'y figurent pas dans les plus récents textes négociés. Nous devons continuer le travail de retour au Québec et au Canada.

Citations des représentant·e·s de la société civile québécoise

« On approche un point de bascule. Plus la mobilisation climatique gagne du terrain, plus ceux·celles qui bénéficient du système actuel d'exploitation d'énergies fossiles résistent. C'est un signe qu'on est en train de gagner. Il·elle·s ont réussi à ralentir le progrès ici à la COP, mais la transition énergétique est inévitable. Il faut continuer la pression chez nous. »

— Caroline Brouillette, Experte en changements climatiques, Équiterre

« Notre avenir est véritablement menacé. Nous n'avons d'autre choix que de tenter toutes les voies possibles, que ce soit devant les tribunaux – avec une poursuite climatique contre le Canada, dans la rue, dans des projets locaux ou dans l'élaboration des plans gouvernementaux – dont le Plan d'électrification et de changements climatiques (PECC). Sur une planète où la température globale se réchauffe de seulement 1,5°C, les impacts sont effrayants. Il faut agir maintenant, en respect des droits humains, des jeunes générations et celles à venir, en plus de garantir les droits des peuples autochtones. »

— Catherine Gauthier, Directrice générale, au nom de la délégation d'ENvironnement JEUnesse

« Nous constatons une fois de plus le manque d'ambition des États à répondre à l'urgence climatique. La Fédération des travailleurs et travailleuses du Québec (FTQ), demande à ce que la voix de milliards de

personnes soit entendue. Nous ne pourrions pas régler cette crise climatique en la transformant en crise sociale. Nous exigeons un cadre robuste dans lequel la transition juste pourra s'opérer. Les travailleurs et travailleuses, ainsi que leur communauté doivent être au cœur des solutions. Seul un dialogue social où chacun a une voix égale nous permettra de sortir de cette crise. Bien que les États aient manqué de répondre à l'appel, la FTQ se joint à toutes les composantes de la société civile pour mettre en œuvre une véritable transition énergétique. Ce que nous voulons, c'est une transition juste et il n'y aura pas de transition juste sans les travailleurs et travailleuses. »

— Denis Bolduc, secrétaire général de la FTQ

« Les gouvernements et les provinces qui n'agissent pas de façon décisive privent nos enfants du droit à un avenir sain. Nous n'avons plus de temps à perdre. La réponse à cette urgence climatique commence maintenant, dans nos foyers et nos communautés. La société civile devra prendre les devants. »

— Diego Creimer, porte-parole de la Fondation David Suzuki

« Si le monde entier fait l'expérience directe d'un monde qui se réchauffe et que la science est claire sur les impacts de l'inertie, la lenteur des négociations tenues à la COP25 témoigne du fait que les gouvernements ne sont pas encore à la hauteur de la crise. À la COP comme dans la rue, ce sont les groupes autochtones et la société civile qui continuent de se mobiliser sans relâche pour exiger le respect de la science, l'adoption de lois innovantes et ambitieuses qui nous amènent vers la carboneutralité, vers un monde plus sain et équitable. Et le message est clair: l'échec n'est pas une option, nous n'arrêterons pas tant que nos gouvernements n'agissent pas de manière responsable et pragmatique. »

— André-Yanne Parent, directrice générale du Projet de la réalité climatique Canada

- 30 -

À propos du Réseau action climat Canada

ENvironnement JEUnesse, Équiterre, la Fédération des travailleurs et des travailleuses du Québec (FTQ) par l'entremise du Congrès du travail du Canada, le Projet de la réalité climatique Canada et la Fondation David Suzuki sont des organisations membres du Réseau action climat Canada. Le Réseau action climat Canada est la plus importante coalition d'organisations qui travaillent sur les questions en matière d'énergie et de créations des politiques de lutte aux changements climatiques. Le réseau représente un regroupement de plus de 100 organisations à travers le Canada. Le réseau est composé de groupes environnementaux, de syndicats, de membres des peuples autochtones, des groupes spécialisés dans la coopération internationale et la lutte des droits et la justice sociale, des groupes religieux, des organismes communautaires et locaux et des organisations offrant des services en matière de santé et de services sociaux.

Renseignements

Catherine Gauthier

Directrice générale | ENvironnement JEUnesse

catherine.cgauthier@gmail.com | Whatsapp: 1 514 377 3114

Jusqu'au 15 décembre 2019 à 6 h : +34 634 868 959

À compter du 15 décembre 2019 à 18 h 30 : 1 514 377 4114

Courtney Mullins

Chargée des communications | Équiterre

cmullins@equiterre.org | Whatsapp : 1 514 293 2370

Jusqu'au 14 décembre 2019 à 10 h : 1 514 293 2370

À compter du 14 décembre 2019 à 18 h : 514 293 2370

Jean Laverdière

Directeur des communications | Fédération des travailleurs et des travailleuses du Québec (FTQ)

jlaverdiere@ftq.qc.ca | 514 893 7809

Diego Creimer

Responsable, affaires publiques et communications | Fondation David Suzuki

dcreimer@davidsuzuki.org | 514 999 6743

André-Yanne Parent

Directrice générale | Projet de la réalité climatique Canada

ayparent@climatereality.ca | C: 438-933-4898 | T: 514-871-8845

Cat Abreu

Directrice générale | Réseau action climat Canada

catherineabreu@climateactionnetwork.ca | 1 902 412 8953

COP25 – Quels sont les enjeux ?

Cette COP25 devait aborder quelques questions fondamentales :

- Mise en oeuvre d'un mécanisme financier international pour faire face aux **pertes et dommages** liés aux changements climatiques (aussi appelé *Mécanisme international de Varsovie*)
 - Création d'une nouvelle instance d'expert-e-s pour **l'évaluation de mécanismes de financement des pertes et dommages**
- **Mécanismes de financement pour la transition et l'adaptation** des pays en voie de développement (objectif de 100 milliards de dollars d'ici 2020 : selon différentes projections, le financement public fourni n'atteindra pas 100 milliards de dollars d'ici 2020)
 - Les pays développés doivent reconnaître le déficit de financement et expliquer comment (et de combien) ils augmenteront leurs contributions pour la lutte contre les changements climatiques, en particulier pour l'adaptation.
 - Les parties préparent un processus clair pour convenir d'un nouvel objectif financier.
- **Transfert de technologies propres** des pays riches aux pays en voie de développement.

Et le plus important :

- **Article 6 de l'Accord de Paris.** Plusieurs pays et parties prenantes veulent que le système d'échange et comptabilisation des droits d'émission entre pays ne déraile pas :
 - **Aller au-delà d'un jeu à somme nulle** : viser une réduction réelle des émissions à l'échelle planétaire. L'utilisation de l'Article 6 ne devrait pas réduire l'ambition domestique des pays qui décident de faire le commerce du carbone.
 - **Pas de double comptabilisation des émissions** (dans le contexte de l'atténuation des changements climatiques, le double comptage est largement utilisé pour décrire les situations où une seule réduction ou élimination des émissions de gaz à effet de serre est utilisée plus d'une fois pour démontrer la conformité aux objectifs d'atténuation) ;
 - **Aucun transfert de crédits de Kyoto** (offre potentielle disponible d'ici 2020 : 4 milliards de crédits (4GtCO₂éq.) ;
 - **Garanties sociales et environnementales** que les réductions ne se feront pas aux frais des populations vulnérables, et respectent les droits humains et les droits des peuples autochtones.

Le rôle du Canada

- Au Canada, il y a une dynamique en faveur d'actions ambitieuses en matière de climat – dans la rue, devant les tribunaux, dans les municipalités - et la COP25 était une occasion pour le nouveau gouvernement fédéral de démontrer son ambition climatique et de répondre à ses engagements électoraux.
- L'action climatique est une question de justice intergénérationnelle. Les pays qui n'agissent pas de manière décisive lors de la COP25 privent les jeunes générations de leur droit à un avenir digne et viable.